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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

• MediaSind TVR cere explicatii oficiale privind refuzul directorului Directiei Stiri 

de a-si depune declaratiile de avere si de interese! 

• Sindicalistii TAROM organizează un miting de protest la sediul companiei din 

Otopeni 

• Sindicalistii din CNAIR vor ca aceasta companie sa preia controlul greutatii 

autovehiculelor care circula pe drumurile publice / ”Institutia responsabila de 

repararea drumurilor este cea mai in masura sa ii verifice pe cei care le pot 

distruge” 

• Lege privind majorarea cu un procent a contributiei la fondurile private de pensii, 

promulgata 

• Legea privind parcurile fotovoltaice, promulgata 

• Klaus Iohannis, sesizare de neconstitutionalitate asupra modificarilor Legii 

educatiei nationale 

• BREAKING Noua lege a educatiei desfiinteaza CNATDCU, institutia-cheie in 

analizarea plagiatelor / Premierul Ciuca va scapa de analiza CNATDCU daca legea 

intra in vigoare 

• Indicele ROBOR, aflat in continua crestere, a ajuns la valoarea de 7,18% pe an 

• Toate cardurile pe care se incarca voucherele sociale vor fi emise pana la sfarsitul 

saptamanii viitoare 

• INSP se reorganizeaza si se infiinteaza doua noi Centre Regionale de Sanatate 

Publica, la Craiova si Galati 

• Start-Up Nation 2022: Premierul Ciuca promite majorarea bugetului programului 

pana la 2 miliarde lei, in functie de numarul de cereri depuse 
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• Autoritatile adopta masuri de prevenire a situatiilor de urgenta, in perioadele de 

canicula. Intre acestea: adaptarea programului de lucru in sectorul public, 

amenajarea punctelor de prim ajutor sau interzicerea focului in zonele de miriste 

• Ministerul Agriculturii: 16.000 de hectare cu grau sunt afectate de seceta, in 

judetele Braila, Galati, Ialomita si Teleorman 

• Ministrul Mediului anunta restrictii la utilizarea apei potabile: Chiar daca ne pare 

rau pentru rosii 

• 183 de fermieri si procesatori selectati pentru finantare cu peste 154 de milioane 

de euro 

• “ Oferta locurilor de munca vacante la nivelul municipiului Bucuresti in perioada  

20-27.07.2022" 

• INS prelungeste perioada de culegere a datelor pentru Recensamant pana la 31 

iulie / Aceasta este ultima perioada de prelungire permisa de lege 

• Ministerul Justitiei, reactie la decizia care duce Romania cu un pas mai aproape 

de eliminarea vizelor pentru SUA 

• Vasile Dincu: In teritoriile ocupate de rusi au inceput sa se distribuie pasapoarte, 

sa lucreze la sistemul de pensii, la sistemul de salarizare / Ne ingrijoreaza si pe noi 

acest lucru 

• Ministrul de Externe, intalnire de „ramas bun” cu ambasadorul Israelului, David 

Saranga, care-si incheie mandatul in Romania 

• Ratificarea Protocoalelor de aderare a Finlandei si Suediei la NATO, adoptate in 

ambele Camere ale Parlamentului 

• Finlanda si-a exprimat sprijinul deplin si neconditionat pentru aderarea Romaniei 

la spatiul Schengen 

• Ambasadorii UE aproba embargoul asupra exporturilor de aur rusesc 

• OMS va decide joi daca variola maimutei constituie o urgenta de sanatate publica 

de interes international, nivelul maxim de alerta 
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• MediaSind TVR cere explicații oficiale privind refuzul directorului 

Direcției Știri de a-și depune declarațiile de avere și de interese! 

Exemplul dat de Cătălin Prisăcariu subordonaților din TVR și opiniei publice nu este 

compatibil cu calitatea de angajat al instituției publice de presă 

MediaSind TVR a luat act cu indignare  de comportamentul agresiv și necivilizat arătat 

ieri, 20 iulie 2022, de către coordonatorul cu atribuții de Director al Direcției Știri, Cătălin 

Prisăcariu și de producătorul general al TVR, Ramona Săseanu, față de partenerul social 

prezent, conform legii nr. 62/2011 și a prevederilor CCM din TVR, la ședința Comitetului 

Director. (amănunte aici: Atitudine plină de aroganță și mitocănie a șefului de la Știri și a 

producătorului general în ședința CD din TVR: " Nu acordăm sporul de teren de 20 la 

sută pentru că nu știm cum să-l interpretăm!") 

Având în vedere că la ședința CA avocații MediaSind au identificat mai multe elemente 

privind posibila săvârșire a unor fapte cu caracter penal, MediaSind TVR a solicită 

conducerii instituției,  în baza Legii nr.544/2011, următoarele informații de interes public: 

-       Înregistrarea audio și stenograma ședinței CD din data de 20 iulie 2022. 

-       Motivele care au stat la baza neacordării drepturilor prevăzute în Contractul 

Colectiv de Muncă din TVR, sporul de 20 la sută pentru angajații care lucrează în condiții 

de teren și alocația de cazare în cuantum de 230 lei pentru angajații care efectuează 

deplasări și delegații. 

-       Măsurile luate și demersurile legale efectuate de către conducerea SRTV împotriva 

coordonatorului cu atribuții de Director al departamentului Știri, Cătălin Prisăcariu, 

având în vedere informațiile publice postate pe site-ul tvr.ro privind refuzul acestuia de 

a-și depune declarațiile de avere și de interese, conform Legii nr.176/2010. (amănunte 

aici) 

MediaSind TVR consideră comportamentul agresiv și necivilizat al celor doi șefi din 

Televiziunea Română incompatibil cu calitatea de angajat în cea mai mare instituție de 

presă a statului și cere președintelui director general al SRTV, Dan Cristian Turturică și 

membrilor Consiliului de Administrație să-i demită din funcție pe Cătălin Prisăcariu și pe 

Ramona Săseanu.  
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Totodată, pentru deblocarea dialogului social din TVR și pentru respectarea drepturilor 

din noul CCM, intrat în vigoare din data de 6 iunie 2022, MediaSind TVR cere retragerea 

de urgență a celor doi șefi din Comisia Paritară.  

Este inadmisibil pentru o instituție de presă, ca șeful Știrilor să fie menținut în funcție 

atât timp cât transmite subordonaților și publicului că respectarea legii în TVR este 

facultativă și nu reprezintă nicio prioritate pentru administrația instituției. Amintim că 

într-un caz similar, șeful Departamentului Sport, Dorin Chioțea, a avut decența de a 

demisiona din această funcție pentru că a refuzat să depună declarațiile de avere și de 

interese. Din nefericire, nu același lucru s-a întâmplat cu persoana care coordonează 

acum toate știrile din cea mai mare instituție de presă!  

(Sursa: Departament Comunicare MediaSind TVR) 

 

• Sindicaliştii TAROM organizează un miting de protest la sediul 

companiei din Otopeni 

Sindicaliştii din cadrul TAROM organizează, joi, în intervalul orar 12:00 - 13:00, un miting 

de protest în faţa sediului companiei din Otopeni, nemulţumiţi de faptul că administraţia 

companiei nu le aprobă majorarea salarială cerută. 

La mitingul organizat de Sindicatul Unit TAROM (SUT) sunt aşteptaţi să participe circa 

200 de membri de sindicat. 

Angajaţii operatorului aerian spun că vor o salarizare decentă şi că sunt trataţi cu 

superficialitate de conducerea companiei în timpul negocierilor Contractului Colectiv de 

Muncă. 

"Aşa cum merg aceste negocieri, nu excludem apariţia unui conflict de muncă la nivelul 

TAROM, cu respectarea tuturor normelor impuse de legislaţia în vigoare, deoarece toate 

demersurile făcute de Sindicat încă de la începutul anului în privinţa majorării bugetului 

salarial cu un procent de 35% au fost tratate cu dispreţ de conducerea TAROM, 

Ministerul Transporturilor şi chiar Guvernul României, se tergiversează negocierea CCM 

prin stabilirea unor termene foarte lungi între şedinţe, se tratează cu indiferenţă 

Revendicările salariate transmise de Sindicat", spun reprezentanţii sindicatului. 
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În plus, unii dintre salariaţi vor fi concediaţi zilele următoare, după ce, la o evaluare 

realizată de PwC, aceştia nu au luat note corespunzătoare. 

La acest miting vor participa numai salariaţi aflaţi în ture libere de serviciu, în aşa fel 

încât să nu fie afectată financiar compania TAROM, au mai arătat sindicaliştii. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Sindicaliștii din CNAIR vor ca această companie să preia controlul 

greutății autovehiculelor care circulă pe drumurile publice / ”Instituția 

responsabilă de repararea drumurilor este cea mai în măsură să îi 

verifice pe cei care le pot distruge” 

Sindicatul Drumarilor ”Elie Radu”, care reunește angajați ai Companiei Naționale de 

Administrare a Infrastructurii Rutiere (CNAIR), solicită preluarea de către compania de 

drumuri a controlului transportatorilor, în privința greutății autovehiculelor, se 

precizează într-un comunicat de presă. 

”În prezent – exceptând zonele de trecere a frontierei – controlul agabaritic, în interiorul 

țării, este realizat de către Inspectoratul de Stat pentru Controlul în Transportul Rutier 

(I.S.C.T.R.) – instituție care a preluat în dotare cântarele de la vechea CNADNR – 

actualmente CNAIR. (…) Considerăm că instituția responsabilă de repararea și 

modernizarea drumurilor este cea mai în măsură să îi verifice pe cei care, nerespectând 

prevederile legii, le pot distruge. Așteptăm ca ministrul Transporturilor să acționeze în 

interesul participanților la trafic și pentru când mai eficienta protejare a drumurilor 

publice!”, se precizează în comunicat. 

În Legea nr. 259 din 19 decembrie 2017 pentru modificarea și completarea regimului 

drumurilor sunt stabilite masele și dimensiunile maxime admise în circulație, respectiv 

caracteristicile conexe ale vehiculelor rutiere, în funcție de clasificarea drumurilor: 

reabilitate, nereabilitate, modernizate sau pietruite. 

(Sursa: g4media.ro) 
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• Lege privind majorarea cu un procent a contribuţiei la fondurile 

private de pensii, promulgată 

Preşedintele Klaus Iohannis a promulgat, miercuri, legea privind aprobarea Ordonanţei 

de urgenţă a Guvernului nr. 23/2022 pentru completarea articolului 43 din Legea nr. 

411/2004 privind fondurile de pensii administrate privat. 

Actul normativ aprobă OUG nr. 23/2022 care completează articolul 43 din Legea nr. 

411/2004 cu un nou alineat, care prevede majorarea contribuţiei la fondurile private de 

pensii de la 3,75% la 4,75%, începând cu data de 1 ianuarie 2024. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• Legea privind parcurile fotovoltaice, promulgată 

Preşedintele Klaus Iohannis a promulgat, miercuri, un act normativ pentru modificarea şi 

completarea Legii fondului funciar nr. 18/1991 şi a altor acte normative. 

Legea modifică şi completează articolul 92 din Legea nr. 18/1991, în sensul reglementării 

unor aspecte referitoare la folosirea terenurilor agricole având o suprafaţă mai mare de 

10 hectare în scopul amplasării unor parcuri fotovoltaice. 

Actul normativ prevede că, prin excepţie, pe terenurile agricole de clasa III-a, a IV-a şi a 

V-a de calitate, având categoria de folosinţă arabil, păşune, vii şi livezi, precum şi pe cele 

amenajate cu lucrări de îmbunătăţiri funciare, situate în extravilan, în baza autorizaţiei de 

construire şi a aprobării scoaterii definitive sau temporare din circuitul agricol, pot fi 

amplasate următoarele obiective de investiţie specifice producerii de energie electrică 

din surse regenerabile: capacităţi de producţie a energiei solare, energiei eoliene, 

energiei din biomasă, biolichide şi biogaz, unităţi de stocare a electricităţii, staţii de 

transformare sau alte sisteme similare care se pot amplasa pe terenurile agricole situate 

în extravilan, în suprafaţă de maximum 50 ha. Aceste investiţii se pot aplica, prin 

excepţie, şi pe terenurile agricole, având clasa de calitate I şi II. 

În situaţia în care se realizează obiectivele prevăzute de lege, suprafaţa de teren agricol 

situată în extravilan, cu excepţia terenurilor având categoria de folosinţă arabil, se poate  
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utiliza în sistem dual atât pentru producţia agricolă, cât şi pentru producerea de energie 

electrică din surse regenerabile. În aceste cazuri, scoaterea definitivă sau temporară din 

circuitul agricol se poate face numai pentru suprafeţele de teren ocupate de aceste 

obiective de investiţie, restul suprafeţei rămânând în circuitul agricol. 

Potrivit legii, pajiştile se folosesc pentru păşunatul animalelor şi producerea de furaje. Se 

interzice scoaterea definitivă sau temporară din circuitul agricol a pajiştilor din 

extravilanul localităţilor. Prin excepţie de la aceste prevederi, scoaterea definitivă sau 

temporară din circuitul agricol a pajiştilor situate în extravilan se poate face cu avizul 

Ministerului Agriculturii şi Dezvoltării Rurale, pentru înfiinţarea de noi capacităţi de 

producere a energiei regenerabile, în condiţiile legii, care să nu afecteze buna exploatare 

a pajiştilor; suprafaţa ocupată cu pajişti permanente se poate utiliza în sistem dual atât 

pentru păşunatul animalelor şi producerea de furaje, cât şi pentru producerea de 

energie electrică din surse regenerabile. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• Klaus Iohannis, sesizare de neconstituționalitate asupra modificărilor 

Legii educației naționale 

Președintele României, Klaus Iohannis, a trimis Curții Constituționale miercuri, 20 iulie 

2022, o sesizare de neconstituționalitate asupra Legii pentru modificarea și completarea 

Legii educației naționale nr. 1/2011. 

În data de 1 iulie 2022, Parlamentul a transmis Președintelui României, în vederea 

promulgării, Legea pentru modificarea și completarea Legii educației naționale nr. 

1/2011 (PL-x nr. 48/2022, respectiv L 236/2022), act normativ care implementează o 

serie de măsuri de încurajare a învățământului de artă și sportiv, pe de o parte, și 

impune condiții suplimentare pentru ocuparea posturilor didactice care necesită atestate 

și avize suplimentare, pe de altă parte. 

Președintele Klaus Iohannis solicită controlul de constituționalitate din partea CCR, în 

urma sesizării de astăzi, pe care v-o prezentăm integral: 
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”Considerăm că prin conținutul său normativ, legea dedusă controlului de 

constituționalitate contravine unor principii constituționale, precum cele referitoare la 

claritatea și calitatea normelor, la securitatea raporturilor juridice, dar și la egalitatea în 

drepturi a cetățenilor. 

La art. I pct. 4 din legea supusă controlului de constituționalitate, cu privire la Legea nr. 

1/2011, după art. 2541 se introduce un nou articol, art. 2542, prin care se stabilesc 

condiții speciale de ocupare a unor posturi didactice și catedre rezervate/vacante. 

Astfel, pentru ocuparea posturilor didactice/catedrelor vacante/rezervate care necesită 

atestate și avize suplimentare, începând cu etapa de completare de normă didactică de 

predare, solicitanții, inclusiv cadrele didactice titulare, trebuie să prezinte în perioadele 

de înscriere și de verificare a dosarelor/validare a fișelor de înscriere la aceste etape 

avizele/documentele justificative necesare, după cum urmează: avizele eliberate de 

cultele recunoscute oficial de stat, pentru ocuparea catedrelor vacante/rezervate la 

disciplina Religie, în care se precizează etapa de mobilitate pentru care au fost eliberate; 

avizul Inspectoratului General al Poliției Române/Autorității Rutiere Române, pentru 

ocuparea catedrelor de pregătire/instruire practică din domeniul 

«Transporturi/Conducerea autovehiculelor»; avizul cultului sau avizul special al cultului 

recunoscut oficial de stat, în baza Protocolului semnat cu Ministerul Educației, pentru 

ocuparea tuturor posturilor didactice/catedrelor vacante/rezervate din cadrul 

seminariilor/liceelor vocaționale teologice și a posturilor didactice/catedrelor constituite 

din discipline teologice de specialitate, în care se precizează etapa de mobilitate pentru 

care au fost eliberate; avizul Ministerului Apărării Naționale, avizul Ministerului Afacerilor 

Interne sau avizul Ministerului Justiției, pentru ocuparea posturilor didactice/catedrelor 

vacante/rezervate de la liceele militare, din unitățile de învățământ preuniversitar din 

sistemul de apărare, de informații, de ordine publică și de securitate națională și din 

unitățile de învățământ subordonate Ministerului Justiției, în care se precizează etapa de 

mobilitate pentru care au fost eliberate; acordul directorului liceului pedagogic eliberat 

în baza criteriilor stabilite de consiliul de administrație al unității de învățământ, avizat 

de inspectorul școlar care coordonează activitatea liceelor pedagogice pentru ocuparea 

posturilor didactice/catedrelor vacante/rezervate de la clasele/grupele din profilul 

pedagogic, de la liceele cu profil pedagogic, calificările educator-puericultor, educatoare 

sau învățător, constituite din disciplinele care se regăsesc în Regulamentul-cadru pentru 

organizarea și funcționarea învățământului pedagogic în sistemul de învățământ 
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preuniversitar, aprobat prin ordin al ministrului educației, în care se precizează etapa de 

mobilitate pentru care a fost eliberat. 

Analizând parcursul legislativ al legii criticate, reiese că textul de mai sus a fost introdus, 

într-o primă formă, ca amendament, la Camera Deputaților, potrivit Raportului comun al 

Comisiei pentru învățământ și al Comisiei pentru tineret și sport, fiind într-o mică 

măsură modificat la Senat, în calitate de Cameră decizională. 

Astfel, legea supusă controlului de constituționalitate impune personalului didactic, în 

cazurile mai sus specificate, să prezinte o serie de avize/documente justificative/acord 

din partea unor terțe entități, fie autorități publice, fie persoane juridice de utilitate 

publică - cultele recunoscute oficial de stat, după caz. 

Considerăm însă că norma criticată nu îndeplinește cerințele de claritate și de 

previzibilitate a legii, prevăzute de art. 1 alin. (5) din Constituție în componenta sa 

referitoare la calitatea legii, așa cum au fost dezvoltate într-o amplă jurisprudență a 

Curții Constituționale. 

Dintr-o primă perspectivă, în ceea ce privește natura juridică a avizelor ce trebuie 

obținute de către solicitanți în cadrul procedurii de ocupare a posturilor didactice 

respective, aceasta este neclară, întrucât nu rezultă care sunt efectele 

obținerii/neobținerii lor, mai precis dacă acestea au natura unui aviz conform sau a unui 

aviz consultativ, pentru solicitanți, respectiv pentru angajatori. Mai mult, nu este clar în 

ce măsură neobținerea acestor avize favorabile afectează posibilitatea cadrelor didactice 

de a ocupa acele posturi, în virtutea dreptului de a participa la mobilitatea de personal, 

astfel cum acest drept este consacrat prin Legea nr. 1/2011. 

Dintr-o altă perspectivă, textul creează o situație neclară și prin utilizarea noțiunii de aviz 

în unele situații, respectiv de acord, în altele, fără a detalia o distincție între cele două 

tipuri de acte. Astfel, pentru ocuparea catedrelor vacante/rezervate la disciplina Religie, 

pentru ocuparea catedrelor de pregătire/instruire practică din domeniul 

«Transporturi/Conducerea autovehiculelor», pentru ocuparea tuturor posturilor 

didactice/catedrelor vacante/rezervate din cadrul seminariilor/liceelor vocaționale 

teologice și a posturilor didactice/catedrelor constituite din discipline teologice de 

specialitate, pentru ocuparea posturilor didactice/catedrelor vacante/rezervate de la 

liceele militare, din unitățile de învățământ preuniversitar din sistemul de 

apărare, de informații, de ordine publică și de securitate națională și din 
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unitățile de învățământ subordonate Ministerului Justiției, nou-introdusul art. 2542 

impune solicitantului obținerea unui „aviz”, în timp ce pentru ocuparea posturilor 

didactice/catedrelor vacante/rezervate de la clasele/grupele din profilul pedagogic, de la 

liceele cu profil pedagogic, calificările educator-puericultor, educatoare sau învățător, 

termenul utilizat este un „acord”. 

Mai mult, dispozițiile nou-introduse prin legea criticată nu sunt corelate nici cu 

prevederile altor acte normative care reglementează predarea disciplinei Religie. În acest 

sens, art. I pct. 4 din legea supusă controlului de constituționalitate face referire la 

„avizele eliberate de cultele recunoscute oficial de stat pentru ocuparea catedrelor 

vacante/rezervate la disciplina Religie”, în timp ce Legea nr. 489/2006 privind libertatea 

religioasă și regimul general al cultelor prevede, la art. 32 alin. (2), că personalul didactic 

care predă religia în școlile de stat se numește cu „acordul cultului pe care îl reprezintă”. 

Un alt aspect de natură să afecteze dreptul solicitanților de a participa la concurs și de a 

ocupa un post este legat de lipsa stabilirii exprese a unor criterii de acordare a unor 

termene pentru emiterea avizelor/acordurilor solicitate, precum și a modalității de 

contestare a acestora, dar și a procedurii de urmat în caz de refuz de acordare a 

avizelor/acordurilor. În lipsa unor atare dispoziții, destinatarii normei sunt în 

imposibilitatea de a-și adapta conduita. 

Prin modul defectuos de legiferare, soluția legislativă adoptată de Parlament creează o 

incertitudine juridică referitoare la dreptul personalului didactic de a valorifica ocuparea 

unui post viabil, potrivit principiului mobilității cadrelor didactice. Astfel, posibilitatea 

fiecărui solicitant de a ocupa posturile respective, de a se conforma obligațiilor legale și 

de a beneficia de drepturile cuvenite este incertă din cauza contrarietății legislative 

create prin norma juridică. 

Așadar, considerăm că prin toate acestea, legiuitorul a nesocotit principiul securității 

juridice consacrat de art. 1 alin. (5) din Constituție, astfel cum acesta a fost dezvoltat în 

jurisprudența instanței constituționale. Securitatea juridică a unei persoane reprezintă un 

,,concept care se definește ca un complex de garanții de natură sau cu valențe 

constituționale inerente statului de drept, în considerarea cărora legiuitorul are obligația 

constituțională de a asigura atât o stabilitate firească dreptului, cât și valorificarea în 

condiții optime a drepturilor și libertăților fundamentale” (Decizia nr. 454/2018 și Decizia 

nr. 1/2021).  
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Potrivit jurisprudenței Curții Constituționale, „deși nu se bucură de consacrare 

constituțională expresă, principiul securității juridice a fost recunoscut în jurisprudență şi 

doctrină drept un principiu fundamental al statului de drept, calitatea legilor, mai ales 

prin prisma regulilor de tehnică legislativă, reprezentând un indicator important pentru 

realizarea acestui deziderat (statul de drept)” (Deciziile nr. 448/2013 şi nr. 283/2014). 

Distinct de criticile anterioare, la art. I pct. 4 din legea supusă controlului de 

constituționalitate, cu referire la art. 2542 lit. e) din Legea nr. 1/2011, se prevede că: „(...) 

pentru ocuparea posturilor didactice / catedrelor vacante / rezervate care necesită 

atestate și avize suplimentare, solicitanții, inclusiv cadrele didactice titulare, trebuie să 

prezinte în perioadele de înscriere și de verificare a dosarelor / validare a fișelor de 

înscriere la aceste etape avizele / documentele justificative necesare, după cum urmează: 

e) acordul directorului liceului pedagogic eliberat în baza criteriilor stabilite de consiliul 

de administrație al unității de învățământ, avizat de inspectorul școlar care coordonează 

activitatea liceelor pedagogice, pentru ocuparea posturilor didactice / catedrelor 

vacante / rezervate de la clasele / grupele din profilul pedagogic, de la liceele cu profil 

pedagogic, calificările educator-puericultor, educatoare sau învățător, constituite din 

disciplinele care se regăsesc în Regulamentul-cadru pentru organizarea și funcționarea 

învățământului pedagogic în sistemul de învățământ preuniversitar, aprobat prin ordin al 

ministrului educației, în care se precizează etapa de mobilitate pentru care a fost 

eliberat”. 

Astfel, pentru ocuparea posturilor didactice/catedrelor vacante/rezervate de la 

clasele/grupele din profilul pedagogic, de la liceele cu profil pedagogic, calificările 

educator-puericultor, educatoare sau învățător, spre deosebire de alte profiluri din 

învățământul liceal, precum cele din filiera teoretică, tehnologică sau chiar și vocațională, 

potrivit art. 31 din Legea nr. 1/2011, solicitanții, inclusiv cadrele didactice titulare, trebuie 

să prezinte acordul directorului liceului pedagogic eliberat în baza criteriilor stabilite de 

consiliul de administrație al unității de învățământ, avizat de inspectorul școlar care 

coordonează activitatea liceelor pedagogice. Având în vedere că norma se referă 

exclusiv la profilul pedagogic, apreciem că tratamentul juridic diferențiat instituit de art. 

2542 lit. e) este unul nejustificat, nefiind fundamentat pe criterii obiective și raționale. 

Pe de o parte, deși solicitanții sau cadrele didactice titulare se află în aceeași situație 

juridică, indiferent de profilul învățământului liceal, doar cei care intenționează să 

ocupe un post în cadrul filierei vocaționale - profilul pedagogic trebuie să 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 21 iulie 2022 12 

 

obțină acordul directorului liceului respectiv, aplicându-li-se un tratament juridic 

diferențiat, în sensul plasării acestora într-o situație defavorabilă. Pe de altă parte, dată 

fiind și neclaritatea dezvoltată în cele de mai sus, legată de natura juridică a avizului, 

tratamentul diferențiat nejustificat obiectiv și rațional reiese și din condiționarea înscrierii 

de un acord, spre deosebire de un aviz ce ar putea fi considerat consultativ, prevăzut de 

art. unic pct. 4, cu referire la art. 2542 lit. a) – c). 

Cu referire la principiul constituțional al egalității în drepturi a cetățenilor, consacrat de 

art. 16 din Constituție, Curtea Constituțională a statuat în mod constant în jurisprudența 

sa că acesta presupune aplicarea unui tratament juridic identic persoanelor aflate în 

situații similare (Decizia nr. 196/2016). De asemenea, potrivit jurisprudenței constante a 

Curții Constituționale, situațiile în care se află anumite categorii de persoane trebuie să 

difere în esență pentru a se justifica deosebirea de tratament juridic, iar această 

deosebire de tratament trebuie să se bazeze pe un criteriu obiectiv şi rațional (Decizia 

nr. 366/2014). 

Or, prin instituirea unei condiții de prezentare a acordului directorului liceului 

pedagogic, avizat de inspectorul școlar care coordonează activitatea liceelor pedagogice 

pentru solicitanții care doresc să ocupe posturi didactice / catedre vacante / rezervate 

de la clasele / grupele din profilul pedagogic, spre deosebire de alte profiluri ale 

învățământului liceal, se instituie o discriminare a solicitanților, nejustificată de criterii 

obiective și raționale, aspect contrar art. 16 alin. (1) din Constituție. 

Nesocotirea principiului egalității în drepturi are drept consecință neconstituționalitatea 

privilegiului sau a discriminării care a determinat, din punct de vedere normativ, 

încălcarea principiului. Curtea a statuat că discriminarea se bazează pe noțiunea de 

excludere de la un drept (Decizia nr. 62/1993), iar remediul constituțional specific, în 

cazul constatării neconstituționalității discriminării, îl reprezintă acordarea sau accesul la 

beneficiul dreptului. 

Mai mult, condiționarea solicitanților, inclusiv a cadrelor didactice titulare, care vor să 

ocupe un post din profilul pedagogic de obținerea și prezentarea acordului directorului 

liceului pedagogic pune în discuție însăși rațiunea concursului ca modalitate de ocupare 

a posturilor didactice / catedrelor vacante / rezervate, câtă vreme fiecare liceu 

pedagogic își poate stabili propriile criterii pe baza cărora directorul liceului eliberează 

un astfel de acord.  
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Din această perspectivă, norma contravine nu doar art. 16 din Legea fundamentală, ci și 

unor principii fundamentale ale Legii educației naționale, precum principiile calității, 

asigurării egalității de șanse și transparenței, astfel cum acestea sunt reglementate în art. 

3 din Legea educației naționale. 

În considerarea argumentelor expuse, vă solicit să admiteți sesizarea de 

neconstituționalitate și să constatați că Legea pentru modificarea și completarea Legii 

educației naționale nr. 1/2011 este neconstituțională.” 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• BREAKING Noua lege a educației desființează CNATDCU, instituția-

cheie în analizarea plagiatelor / Premierul Ciucă va scăpa de analiza 

CNATDCU dacă legea intră în vigoare 

CNATDCU, instituția esențială în analizarea plagiatelor este desființată prin reorganizare 

și pierderea atribuțiilor specifice, în Proiectul Legii învățământului superior, document 

care are aprobarea oficială a președintelui Klaus Iohannis și care a fost pus în dezbatere 

publică, potrivit Edupedu.ro. 

Desființarea CNATDCU ca for de decizie în materia plagiatelor din doctorate este 

propusă de ministrul Cîmpeanu în plin scandal de plagiat la adresa premierului Nicolae 

Ciucă. Amintim că șeful Executivului a blocat în instanță analiza asupra tezei sale de 

doctorat. Ciucă a obținut anularea, în instanță, a solicitărilor depuse la CNADTCU pentru 

verificarea suspiciunilor privind teza sa de doctorat, deci dacă soluția rămâne definitivă și 

forma actuală a proiectului de lege intră în vigoare, teza de doctorat a premierului va 

putea fi verificată doar de către Universitatea Națională de Apărare Carol I, condusă de 

generalul Dorin Corneliu Pleșcan care în luna mai 2022 a fost trecut în rezervă de 

președintele Klaus Iohannis și înaintat în gradul de gradul de general-maior – cu două 

stele. Pleșcan este fostul șef de cabinet al premierului Nicolae Ciucă pe vremea când 

acesta era șef al Statului Major. 

De remarcat că proiectul de Lege Cîmpeanu prevede că plagiatele analizate în prezent 

de CNATDCU ar trebui soluționate de aceeași instituție, pe regulile actuale, legea 

neretroactivând în această materie.  
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Concret, în proiectul de lege a învățământului superior articolul 145 aliniatul 7 propune 

“(7) Sesizările privind existența plagiatului, aflate pe rolul Consiliului Național pentru 

Atestarea Titlurilor, Diplomelor și Certificatelor Universitare se soluționează cu aplicarea 

prevederilor legale în vigoare la data formulării sesizării”. 

Cu toate acestea, în cazul lui Ciucă se va aplica noua lege, pentru că sesizările vechi 

privind presupusul său plagiat au fost anulate de judecătorul Marius Iosif. Asta înseamnă 

că Ciucă scapă practic de amenințarea CNATDCU, o instituție care a rămas independentă 

de influența politică. 

“S-au desființat consiliul cercetării universitare și consiliul atestării diplomelor și titlurilor 

universitare, adică tocmai acele consilii implicate în elaborarea și aplicarea politicilor 

cheie din domeniile cercetării și gestionării resurselor umane”, a avertizat într-o analiză 

pentru Edupedu.ro proeminentul sociolog Lazăr Vlăsceanu, care în prezent face parte 

din conducerea CNATDCU. 

Execuția instituțională propusă astăzi amintește de mișcarea făcută în 2012 de ministrul 

interimar al Educației de la acea vreme, Liviu Pop, care a desființat prin reorganizare 

CNATDCU exact în ziua în care instituția condusă atunci de Marius Andruh (astăzi 

vicepreședinte CNATDCU) a anunțat oficial verdictul de plagiat din teza premierului de 

atunci, Victor Ponta. 

Proiectul Legii învățământului superior a fost pus în dezbatere publică de ministrul Sorin 

Cîmpeanu pe 13 iulie 2022, sub forma unui pachet de legi numit oficial “Proiectele de 

legi ale educației – „România Educată”“. Lansarea în dezbatere vine după mai multe 

consultări ale proiectelor de către președintele Klaus Iohannis, cel care a promis în 

repetate rânduri că raportul său “România educată” se va transforma în lege. 

Desființarea prin reorganizare “difuză” a CNATDCU este realizată la articolul 142 din 

Proiectul Legii învățământului superior, în capitolul intitulat “Comisii Consultative ale 

Ministerului Educației”, care detaliază atribuțiile fiecărei comisii. Deși alte comisii, 

precum CNFIS, CNSPIS, sunt menținute inclusiv cu aceeași titulatură în proiectul noii legi 

a educației, CNATDCU dispare total, iar prerogativele sale în materia acordării titlurilor 

de doctor și de gestionare a plagiatelor din tezele de doctorat sunt transferate la nivelul 

universităților, potrivit articolului 157 din proiectul legii. 
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Desființarea Consiliului Național de Atestare a Titlurilor, Diplomelor și Certificatelor 

Universitare (CNATDCU) din poziția de instituție care gestionează plagiatele din 

doctorate a fost sesizată și de reprezentanții studenților. “Ne exprimăm dezacordul de 

principiu față de inițiativa Ministerului Educației de a elimina atribuțiile CNATDCU în 

materia acordării titlurilor de doctor și a atestatelor de abilitare”, a reacționat Alianța 

Națională a Organizațiilor Studențești din România (ANOSR). 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Indicele ROBOR, aflat în continuă creștere, a ajuns la valoarea de 

7,18% pe an 

Indicele ROBOR la 3 luni, în funcţie de care se calculează costul creditelor de consum în 

lei cu dobândă variabilă, a urcat miercuri la 7,18% pe an, de la 7,16% pe an, marţi, un 

nivel similar fiind înregistrat pe 27 iulie 2010, conform informaţiilor publicate de Banca 

Naţională a României (BNR). 

La începutul acestui an, indicele ROBOR la 3 luni era 3,02% pe an. 

 

Indicele la 6 luni, utilizat în calculul dobânzilor la creditele ipotecare în lei cu dobândă 

variabilă, a crescut la 7,34%, de la 7,32% anterior, iar ROBOR la 12 luni a urcat la 7,45%, 

de la 7,42%, marţi. 

 

În ceea ce priveşte indicele de referinţă pentru creditele consumatorilor (IRCC), 

reglementat de OUG 19/2019, acesta este de 2,65% pe an, fiind calculat ca medie 

aritmetică a ratelor de dobândă zilnice ale tranzacţiilor interbancare din trimestrul I 

2022, în urcare faţă de cel publicat în urmă cu trei luni, de 1,86%. 

 

În luna mai 2019, a intrat în vigoare OUG 19/2019 care modifică modul în care este 

calculată rata pentru creditele în lei cu dobânda variabilă. Astfel, Ordonanţa 19/2019 a 

stabilit indicele de referinţă pentru creditele consumatorilor (IRCC), calculat trimestrial 

exclusiv pe baza tranzacţiilor interbancare. 

(Sursa: stiri.tvr.ro)  
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• Toate cardurile pe care se încarcă voucherele sociale vor fi emise 

până la sfârşitul săptămânii viitoare 

Până la finalul săptămânii următoare va fi finalizată emiterea tuturor cardurilor pe care 

se încarcă voucherele sociale, anunță Ministerul Investiţiilor şi Proiectelor Europene 

(MIPE). 

"O posibilă excepţie ar putea surveni în cazul persoanelor care nu au fost găsite la 

domiciliu pentru a li se înmâna cardul sau care nu au răspuns avizării reprezentanţilor 

Companiei Naţionale Poşta Română, însă nu există riscul ca vreunul dintre beneficiarii 

eligibili să nu primească acest sprijin", se arată în comunicatul MIPE. 

Voucherele în valoare de 250 de lei se încarcă o dată la două luni, până la finalul anului, 

iar aceste sume sunt valabile 12 luni de la data încărcării lor. Astfel, dacă tranşa IV este 

încărcată în decembrie 2022, ea poate fi utilizată până în decembrie 2023. 

Cardurile sunt însoţite de scrisori care conţin instrucţiuni de utilizare (inclusiv codul PIN), 

detalii despre magazinele unde se pot utiliza cardurile şi un număr de telefon pentru 

cazurile în sunt probleme. 

Cardurile pot fi folosite doar de către beneficiari. În cazuri excepţionale, în care 

beneficiarul nu se poate deplasa la operatorii economici pentru a utiliza ajutorul, atunci 

poate încredinţa tichetele unei persoane apropiate, dar doar împreună cu actul de 

identitate, se mai arată în comunicat. 

De la Serviciul Clienţi al emitentului beneficiarii pot afla soldul curent/suma disponibilă, 

dar și alte informații. 

Ministerul Muncii şi Solidarităţii Sociale va actualiza lunar, înainte de fiecare alimentare a 

tichetului social, listele cu beneficiari, pentru a verifica eventuale modificări intervenite 

faţă de listele anterioare. 

Vouchere sociale sunt acordate pensionarilor din sistemul public de pensii, pensionarilor 

aflaţi în evidenţa caselor de pensii sectoriale şi beneficiari de drepturi prevăzute de legi 

cu caracter special, plătite de casele teritoriale de pensii/casele de pensii sectoriale, ale 

căror venituri nete lunare proprii sunt mai mici sau egale cu 1.500 lei;  
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persoanelor încadrate în grad de handicap grav, accentuat sau mediu, ale căror venituri 

nete lunare proprii sunt mai mici sau egale cu 1.500 lei; familiilor cu cel puţin 2 copii în 

întreţinere, ale căror venituri nete lunare pe membru de familie sunt mai mici sau egale 

cu 600 lei; familiilor monoparentale ale căror venituri nete lunare pe membru de familie 

sunt mai mici sau egale cu 600 lei; familiilor care au stabilit dreptul la ajutorul social în 

condiţiile Legii nr. 416/2001 privind venitul minim garantat, cu modificările şi 

completările ulterioare; persoanelor fără adăpost, aşa cum acestea sunt reglementate 

potrivit prevederilor legale în vigoare. 

Până acum, au fost emise peste 2 milioane de carduri pe care se încarcă ajutorul de 250 

de lei pentru alimente şi mese calde au. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• INSP se reorganizează și se înființează două noi Centre Regionale de 

Sănătate Publică, la Craiova și Galați 

Guvernul a aprobat miercuri un proiect de Hotărâre pentru organizarea si funcționarea 

Institutului Național de Sănătate Publică și pentru aprobarea înființării unei activități 

finanțate integral din venituri proprii, la propunerea Ministerului Sănătății. 

Documentul stabilește modul de organizare și funcționare a Institutului Național de 

Sănătate Publică (INSP), pentru asigurarea îndeplinirii funcțiilor acestei instituții în 

condiții optime. 

Modificările vizează înființarea a două noi Centre Regionale de Sănătate Publică, 

structuri teritoriale fără personalitate juridică, la Craiova și Galați pentru acoperirea 

regiunilor cu servicii de sănătate publică, precum și reorganizarea unor centre naționale. 

Înființarea Laboratorului Național de Sănătate Publică urmărește eficientizarea resurselor 

și îmbunătățirea supravegherii și controlul factorilor de risc, de mediu și infecțioși, 

potrivit Ministerului Sănătății. 

Noua organizarea a INSP are ca scop creșterea capacității de intervenție de sănătate 

publică, precum și asigurarea răspunsului adecvat la situațiile de criză și provocările 

actuale, arată Ministerul Sănătății.  
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„Principalele obiective ale institutului sunt prevenirea, supravegherea şi controlul bolilor 

transmisibile şi netransmisibile, monitorizarea stării de sănătate a populatiei, 

promovarea sănătăţii şi educaţia pentru sănătate, evaluarea sănătăţii ocupaţionale și 

medicina muncii, monitorizarea sănătăţii în relaţie cu mediul, asigurarea 

managementului sănătăţii publice.” 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Start-Up Nation 2022: Premierul Ciucă promite majorarea bugetului 

programului până la 2 miliarde lei, în funcție de numărul de cereri 

depuse 

Guvernul este în măsură să suplimenteze bugetul programului Start-Up Nation 2022 de 

la circa 520 de milioane de lei până la 2 miliarde de lei, prin rectificare bugetară, dar 

aceasta în funcție de numărul de firme care se înscriu la finanțare, în cadrul sesiunii care 

a început marți, a declarat, miercuri, premierul Nicolae Ciucă. 

„Din experiența programnelor anterioare, am constat că au fost și 30.000 de solicitări. Ca 

atare, domnule ministru, suntem în măsură ca, împreună cu Ministerul de Finanțe, în 

funcție de numărul de solicitări, să putem să alocăm suma în conformitate cu proiectul 

inițial asumat la nivelul Guvernului, de până la 2 miliarde de lei” - i-a spus Ciucă 

ministrului Antreprenoriatului, Daniel Cadariu, în ședința de guvern. 

Prim-ministrul a mai afirmat că Start-Up Nation este „un program asumat la nivel 

guvernamnetal”, „destinat unui număr cât mai mare de antreprenori români care doresc 

să înceapă și să consolideze o afacere”. 

În acest context, Pilonul II al programului care are o valoare de 20,031 milioane lei, ar 

urma să fie majorat la 200 de milioane de lei, prin rectificarea bugetară care urmează să 

fie decisă la începutul lunii august. Pilonul II este destinat antreprenorilor români care 

vin din diaspora și fac afaceri în România. Inclusiv antreprenorii din Republica Moldova, 

care au cetățenie română, se pot încadra aici. 
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„Cel de-al doilea pilon este o inițiativă a Guvernului, asumată prin programul 

guvernamental, astfel încât pentru prima dată asigurăm fonduri pentru românii din 

diaspora, care au la dispoziție posibilitatea să se înscrie și să fie eligibili. Am estimat ca 

pentru prima dată să poată fi alocată o sumă de 200 de milioane de lei”, a spus Ciucă. 

De precizat că la Pilonul II-rezervat românilor din diaspora, sunt alocate credite bugetare 

de 20,031 milioane lei, bani pregătiți deja pentru plăți, în anul 2022. 

La Pilonul I - destinat tututor antreprenorilor români, sunt alocate în prezent credite de 

angajament de 500 de milioane de lei, pe anul 2022. Creditele de angajament permit 

semnarea contractelor, dar pentru plăți este nevoie ca acestea să fie transformate în 

credite bugetare, fie prin rectificarea bugetară pe anul 2022, fie direct în bugetul pe anul 

2023, în funcție de ritmul în care se vor face investițiile și plățile. 

Prin rectificarea bugetară prevăzută pentru începutul lunii august, bugetul programului 

ar urma să creacă până la 2 miliarde de lei pentru anul 2022, dar tot prin alocare de 

credite de angajament. Ulterior, în funcție de implementare, statul ar urma să aloce și 

creditele butetare necesare plăților către antreprenori. 

Miercuri, în jurul orei 14.00, erau înscriși 1661 aplicanți la Pilonul I și 32 la Pilonul II, în 

cadrul programului Start-Up Nation 2022, prin intermediul portalului de granturi IMM 

Recover. 

Bugetul actual alocat ar ajunge pentru 2500 de aplicanți la Pilonul I și 100 la Pilonul II, 

dacă toți ar cere suma maximă, de 200.000 de lei pe firmă. 

Dacă s-ar suplimenta la 2 miliarde de lei, bugetul ar ajunge pentru contractarea unui 

număr de până la 10.000 de aplicanți pentru ediția 2022 a programului Start-Up Nation. 

Conform procedurii de implementare, statul și-a propus să finanțeze până la 50.000 de 

aplicanți, până în anul 2027, prin lansări multianuale ale programului. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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• Autoritățile adoptă măsuri de prevenire a situațiilor de urgență, în 

perioadele de caniculă. Între acestea: adaptarea programului de lucru 

în sectorul public, amenajarea punctelor de prim ajutor sau 

interzicerea focului în zonele de miriște 

Raed Arafat a susținut o conferință de presă în care a explicat măsurile care se vor aplica 

pe toată durata verii, când Administrația Națională de Meteorologie va emite avertizări 

de coduri galbene, portocalii sau roșii de caniculă. Principalele declarații: 

Ne confruntăm și cu secetă în unele zone, iar riscul unor incendii de pădure este ridicat. 

S-a hotărât astăzi ca Departamentul pentru Situații de Urgență (DSU) să fie structura 

responsabilă cu coordonarea măsurilor necesare pentru gestionarea situației provocate 

de caniculă, precum și activarea structurii de criză din cadrul Centrului Național de 

Coordonare și Conducere a Intervenției (CNCCI). 

S-a hotărât convocarea de îndată a comitetelor județene pentru analizarea situației și 

dispunerea măsurilor necesare la nivelul fiecărei unități administrativ-teritoriale. Aici ne 

referim la zonele aflate sub Cod Galben și Portocaliu. A fost aprobat un set de măsuri 

generale aplicabile în perioadele caniculare, pentru populație și instituții sau autorități 

publice centrale sau locale. Cele mai importante sunt: 

Adaptarea programului de lucru și limitarea activităților în aer liber; 

Amenajarea unor puncte medicale de prim ajutor și adăpostire a populației, cu apă 

potabilă distribuită gratuit; 

Interzicerea focului pentru arderea de miriști și vegetație uscată; 

Desfășurarea de controale pentru prevenirea incendiilor în păduri și la culturi agricole. 

Apelul la populație este evitarea sub orice formă a aprinderii focului unde este vegetație 

uscată, a zonelor împădurite și în orice zonă în care s-ar putea extinde focul și să 

ajungem la situații mai complexe, de exemplu să intervenim cu aeronavele MApN. Nu 

aprindeți vegetația uscată, nu curățați terenurile cu foc și turiștii să nu aprindă foc în 

zonele împădurite. Nu aruncați țigările pe geamurile mașinilor când treceți prin zonele 

montane și nu numai, pentru că o țigară aprinsă poate provoca un incendiu. 
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Hotărârea CNSU este valabilă pe toată durata verii. Dacă va fi nevoie de măsuri 

suplimentare, vom convoca CNSU. NU am ajuns în situația de a convoca CNSU pentru 

distribuirea apei potabile. DSU poate ajuta la distribuirea de apă menajeră, unde e 

nevoie. Pentru apă potabilă, se poate ajunge și la utilizarea rezervelor de stat. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Ministerul Agriculturii: 16.000 de hectare cu grâu sunt afectate de 

secetă, în judeţele Brăila, Galaţi, Ialomiţa şi Teleorman 

Suprafaţa afectată de seceta pedologică, la culturile la care s-a încheiat recoltatul, 

respectiv grâu, este de aproximativ 16.000 hectare, cultivate în judeţele Brăila, Galaţi, 

Ialomiţa şi Teleorman, anunţă Ministerul Agriculturii, pe baza documentelor şi 

comunicărilor transmise de prefecturi, relatează News.ro. 

„Termenul de depunere a documentaţiilor prin care s-a constatat gradul de afectare a 

culturilor de factorul de risc – secetă pedologică – este 30 august pentru culturile de 

toamnă (grâu şi triticale), respectiv 15 decembrie pentru culturile prăşitoare (porumb şi 

floarea soarelui). Facem precizarea că în prezent sunt prelucrate datele la culturile unde 

recoltatul s-a încheiat. Astfel, potrivit documentelor şi comunicărilor transmise de 

prefecturi, suprafaţa afectată de factorul de risc – secetă pedologică- la culturile la care 

s-a încheiat recoltatul, respectiv grâu, este de aproximativ 16.000 hectare, cultivate în 

judeţele Brăila, Galaţi, Ialomiţa şi Teleorman”, anunţă Ministerul Agriculturii. 

Procesul de constatare este în plină desfăşurare şi la culturile prăşitoare (porumb şi 

floarea soarelui), comisiile sunt în teren pentru a evalua şi înregistra pagubele produse, 

urmând că acestea să fie comunicate periodic. 

Ca urmare a secetei pedologice instalate în unele regiuni ale României, în baza 

prevederilor HG 557/august 2016, şi ale Ordinului comun al ministrului afacerilor interne 

şi al ministrului agriculturii şi dezvoltării rurale pentru completarea Regulamentului 

privind gestionarea situaţiilor de urgenţă generate de fenomene meteorologice 

periculoase având ca efect producerea secetei pedologice, la nivelul fiecărui judeţ este 

instituită procedura care stabileşte modalităţile de constatare şi înregistrare a pagubelor. 
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În baza procedurilor instituite, comisiile de constatare a suprafeţelor calamitate şi a 

gradului de afectare a culturilor, din care fac parte reprezentanţi ai administraţiei publice 

locale, un reprezentat al APIA şi un reprezentant al Direcţiei Agricole judeţene, evaluează 

la faţa locului pagubele produse pentru fiecare cultură, pe baza solicitărilor transmise de 

cultivatorii/producătorii agricoli din zonele afectate autorităţilor locale. 

(Sursa: news.ro) 

 

• Ministrul Mediului anunță restricții la utilizarea apei potabile: Chiar 

dacă ne pare rău pentru roșii 

Ministrul Mediului, Apelor şi Pădurilor, Barna Tanczos, a declarat miercuri că unele 

administraţii locale vor trebui să impună restricţii la utilizarea apei potabile, considerând 

că este o mare risipă ca cetăţenii să ude grădinile cu apă potabilă, „chiar dacă ne pare 

rău pentru roşii”, transmite Agerpres. 

„Atenţionările şi apelurile vor veni în continuare, pentru că vor fi administraţii locale care 

vor trebui să ia măsuri pentru asigurarea apei potabile pentru toţi cetăţenii şi pentru 

asigurarea apei potabile pe termen mediu şi lung. Restricţiile dispuse pe plan local vin în 

sprijinul refacerii rezervelor pe timp de noapte sau refacerii rezervelor, în acele perioade 

în care se aplică restricţiile. Sunt foarte multe localităţi care au sisteme de alimentare cu 

apă potabilă construite pe un consum normal, fără a consuma apă potabilă pentru alte 

scopuri: irigare, industriale, bazine de înot, udatul grădinii sau a gazonului. Mai ales în 

această perioadă trebuie să fim responsabili şi să avem grijă de această resursă”, a spus 

Barna Tanczos la finalul şedinţei de guvern de miercuri. 

El a precizat că celula de criză de la Guvern se va ocupa de monitorizarea zonelor 

afectate de secetă şi de luarea de măsuri în localităţile unde se înregistrează deficienţe 

de alimentare cu apă potabilă. 

„Acolo, restricţiile pot viza domenii de activitate, dar analiza se face de la caz la caz. Nu 

putem generaliza. În localităţile unde nu există piscine şi nu există cluburi, acolo apa este 

probabil folosită pentru irigare în grădină. Este la fel de mare risipă şi acolo. Chiar dacă 

ne pare rău pentru roşiile pe care le-am pus, apa potabilă pentru băut şi pentru nevoile 

casnice este apă scumpă, apă tratată, trecută prin foarte multe procese de 
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tratare şi filtrare, motiv pentru care trebuie să o folosim pentru ce trebuie”, a subliniat 

ministrul Mediului. 

Barna Tanczos a anunţat că în cadrul şedinţei de guvern a ridicat problema incendiilor 

de vegetaţie uscată şi a făcut apel la fermieri să nu mai dea foc pe terenurile agricole, 

pentru că pericolul izbucnirii unor incendii este uriaş. 

„Este un pericol uriaş în această perioadă şi fac apel atât la fermieri, cât şi la cetăţenii 

care mai ies în natură în această perioadă să aibă mare grijă în folosirea focului. Să nu fie 

lăsat nesupravegheat, la părăsirea locaţiei să aibă grijă ca focul să fie stins cu apă. 

Agricultorii să nu folosească în această perioadă focul în loc de recoltare, cosit, în loc de 

alte proceduri agricole, pentru că focul se extinde peste vegetaţia uscată şi generează 

incendii. În litieră, în pădure, pe suprafeţele agricole să nu folosim focul în această 

perioadă. Este o perioadă extrem de periculoasă şi nu avem voie să ajungem în situaţia 

Spaniei, Greciei, Franţei. Pădurile noastre sunt de alt tip, nu avem acelaşi pericol de a 

avea incendii forestiere pe suprafeţe foarte mari, dar se pot întâmpla tragedii”, a afirmat 

ministrul Mediului. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• 183 de fermieri și procesatori selectați pentru finanțare cu peste 154 

de milioane de euro 

Agenția pentru Finanțarea Investițiilor a publicat lista viitorilor beneficiari ai Programului 

Național de Dezvoltare Rurală 2014 – 2020 care au solicitat finanțare în etapa a III-a, 

2022, a submăsurii 4.1 (pachetul 4.1.5), în etapa a III-a, 2022, a submăsurii 4.2 (plante 

proteaginoase) și în etapa a III-a, 2022, a submăsurii 6.3 (zona montană).  

În urma procesului de evaluare și de selecție a cererilor de finanțare depuse online în 

cea de-a treia etapă a sesiunii deschise pentru submăsura 4.1 (Investiții în exploatații 

agricole), au fost selectați pentru finanțare 165 de fermieri care s-au încadrat la pachetul 

4.1.5 (investiții în zootehnie – producție primară, condiționare și marketing). Pentru 

acești fermieri s-au alocat din PNDR o sumă în cuantum total de aproximativ 139 

milioane de euro.  
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În cadrul aceleiași etape a sesiunii, au fost depuse 237 de cereri de finanțare (în valoare 

de 191 de milioane de euro), din care, pe lângă cele 165 de cereri selectate pentru 

finanțare, au fost declarate eligibile și alte 17 cereri, dar fără finanțare, din cauza 

epuizării fondurilor disponibile. Alte 53 de cereri de finanțare nu au îndeplinit condițiile 

pentru a fi declarate eligibile (49 proiecte sunt neeligibile și 4 neconforme) și alte două 

cereri au fost retrase. 

De asemenea, AFIR a publicat Raportul de selecție lunar pentru etapa a III-a, 2022, a 

submăsurii 4.2 (Sprijin pentru investiții noi, extindere și modernizare în procesarea/ 

marketingul produselor agricole) pentru plante proteaginoase. Pentru investițiile în 

procesarea, au fost selectate 18 proiecte în valoare de 15,7 milioane de euro, cu care 

AFIR va încheia în perioada următoare contracte de finanțare. În total, în această etapă, 

au fost depuse și evaluate de către experții AFIR 36 de proiecte însumând peste 33 de 

milioane de euro, din care, suplimentar celor 18 proiecte selectate, 7 proiecte au fost 

declarate eligibile fără finanțare, 7 cereri de finanțare au fost declarate neeligibile, iar 4 

proiecte au fost retrase de către solicitanți.  

În același timp, AFIR a publicat și Raportul de selecție lunar aferent etapei a III, 2022, a 

submăsurii 6.3 (Sprijin pentru dezvoltarea fermelor mici) din zona montană. Având în 

vedere solicitările de finanțare depuse și aprobate, fondurile disponibile au fost epuizate 

integral și astfel că, după finalizarea procesului de evaluare a tuturor celor 119 cereri de 

finanțare depuse în această etapă, 81 de proiecte, în valoare de 1,2 milioane de euro, au 

fost declarate eligibile fără finanțare, și alte 34 de proiecte au declarate neeligibile, 2 

neconforme și 2 au fost retrase. 

Toate rapoartele de selecție sunt documente publice și poate fi consultate pe pagina 

oficială a Agenției, la secțiunea Rapoarte și Liste, accesând www.afir.info - Rapoarte de 

selecţie. 

(Sursa: AFIR) 
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• “ Oferta locurilor de munca vacante la nivelul municipiului Bucuresti 

in perioada  20-27.07.2022" 

Potrivit datelor furnizate de cãtre agenții economici, în evidența Agenției Municipale 

pentru Ocuparea Forței de Muncã București (AMOFM), în perioada  20-27.07.2022,  sunt 

disponibile  3786 locuri de muncã vacante,  din care  446 sunt destinate persoanelor cu 

studii superioare  359  persoanelor cu studii medii,   2260  pentru muncitorii calificați 

și  721 pentru  muncitorii necalificați.   

Precizãm cã baza de date a locurilor de muncã vacante este dinamicã, astfel în vederea 

unei informari cât mai corecte și actualizate AMOFM București  va publica zilnic, pe site-

ul instituției (www.anofm.ro - agentia AMOFM Bucuresti), locurile de muncã vacante 

declarate de cãtre angajatori.  

Menționãm cã AMOFM București, conform Legii 76/2002 privind sistemul asigurãrilor 

pentru șomaj si stimularea ocupãrii forței de muncã, modificatã și completatã ulterior, 

furnizeazã serviciul de mediere a muncii prin care se realizeazã punerea în legaturã a 

angajatorilor cu persoanele în cãutarea unui loc de muncã, în vederea stabilirii de 

raporturi de muncã sau de serviciu.  

AMOFM București face cunoscute locurile de muncã vacante, comunicate de cãtre 

angajatori, persoanelor în cãutarea unui loc de muncã. Serviciul de mediere a muncii se 

acordã gratuit.  

Informațiile privind locurile de muncã vacante și condițiile de ocupare a acestora se pot 

obține de la Agențiile Locale pentru Ocuparea Forței de Muncã.  

 

Adresele Agentiilor Locale de Sector:  

Sector 1 - Str. Spătaru Preda  nr.12, corp clădire A, Sector 5, telefon: 0758 102 136/ 

0758.102.141,           

e-mail: sector-1@anofm.gov.ro; alofm.s1@anofm.gov.ro. 

Sector 2 - Str. Spătaru Preda  nr.12, corp clădire A, Sector 5, telefon: 

0758.102.142/0758.102.162,            

e-mail: sector-2@anofm.gov.ro; alofm.s2@anofm.gov.ro. 

Sector 3 -  Str. Tăbăcarilor nr.20,  Sector 4,  telefon: 

0758.102.127/0758.102.143,                                           

http://www.anofm.ro/
mailto:sector-1@anofm.gov.ro
mailto:alofm.s1@anofm.gov.ro
mailto:sector-2@anofm.gov.ro
mailto:alofm.s2@anofm.gov.ro
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e-mail: sector-3@anofm.gov.ro; alofm.s3@anofm.gov.ro. 

Sector 4 - Str. Spătaru Preda  nr.12, corp clădire B,  Sector 5, telefon: 

0758.102.154/0758.102.164,                         

e-mail: sector-4@anofm.gov.ro; alofm.s4@anofm.gov.ro. 

Sector 5 - B-dul  Pieptănari  nr. 64, Sector 

5,  telefon:  0758.102.155/0758.102.165,                                                  

 e-mail:sector-5@anofm.gov.ro ; alofm.s5@anofm.gov.ro. 

Sector 6 - B-dul Timişoara  nr. 59,  Sector 6, telefon: 

0758.102.156/0758.102.166,                                                              

e-mail:sector-6@anofm.gov.ro ; alofm.s6@anofm.gov.ro. 

(Sursa: AMOFM Bucuresti) 

 

• INS prelungește perioada de culegere a datelor pentru Recensământ 

până la 31 iulie / Aceasta este ultima perioadă de prelungire permisă 

de lege 

Institutul Naţional de Statistică anunţă prelungirea perioadei de culegere a datelor 

pentru Recensământ până la 31 iulie 2022, a transmis joi INS. Prelungirea se aplică în 

localitățile în care recenzarea nu s-a încheiat, adică unde din cauza gradului scăzut de 

recenzare există riscul ca până la finalul perioadei de recenzare să nu se acopere 

întreaga populație. 

Decizia a fost luată prin hotărârea nr. 13/20.07.2022 a Comisiei Centrale pentru 

Recensământul Populaţiei şi Locuinţelor din anul 2021 și poate fi consultată aici. 

Aceasta este ultima perioadă de prelungire privind culegerea datelor de la populație și 

va continua atât în punctele fixe deschise de primării cât și prin recenzorii de teren. 

Actele normative care guvernează desfășurarea recensământului nu permit prelungirea 

perioadei de recenzare dincolo de data de 31 iulie a.c.  

mailto:sector-3@anofm.gov.ro
mailto:alofm.s3@anofm.gov.ro
mailto:sector-4@anofm.gov.ro
mailto:alofm.s4@anofm.gov.ro
mailto:e-mail:sector-5@anofm.gov.ro
mailto:alofm.s5@anofm.gov.ro
mailto:e-mail:sector-6@anofm.gov.ro
mailto:alofm.s6@anofm.gov.ro
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Până la data de 20 iulie 2022 au fost recenzate la nivel național aproape 17 milioane de 

persoane, ceea ce reprezintă 87,4 % din populația rezidentă țintă estimată la începutul 

recensământului (19,02 milioane). 

Pentru a veni în întâmpinarea cetățenilor, la nivelul Municipiului București, Primăriile de 

sector au deschis până în acest moment 80 de centre de recenzare fixe, în vreme ce în 

restul țării funcționează peste 700 de astfel de centre. Harta tuturor centrelor de 

recenzare fixe poate fi consultată aici. Cu acest prilej, INS face apel la populație să 

primească vizita recenzorului la reședință sau să meargă la unul dintre centrele fixe de 

recenzare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Ministerul Justiției, reacție la decizia care duce România cu un pas 

mai aproape de eliminarea vizelor pentru SUA 

Raportul 2022 al Departamentului de Stat American recunoaște progresele făcute de 

România în materia prevenirii și combaterii traficului de persoane, transmite Ministerul 

Justiției. 

Ministerul Justiției salută eliminarea României din Lista de supraveghere a 

Departamentului de Stat al SUA, după cum rezultă din recenta publicare a ediției 2022 a 

Raportului privind traficul de persoane. 

„Este o recunoaștere a eforturilor depuse de autoritățile române în ultimul an pentru 

prevenirea și combaterea acestui flagel, la nivel legislativ, instituțional și operativ. 

Acestea includ, printre altele, investigarea, trimiterea în judecată și condamnarea unui 

număr însemnat de traficanți, operaționalizarea Serviciului de combatere a traficului de 

persoane în cadrul DIICOT, reglementarea imprescriptibilității infracțiunilor de trafic, 

ceea ce oferă autorităților mai mult timp pentru descoperirea și cercetarea acestora”, 

transmite Ministerul Justiției. 

Conform sursei citate, raportul recunoaște demersurile Ministerului Justiției de a elabora 

o nouă politică publică în materia recuperării bunurilor provenite din infracțiuni, care 

introduce un mecanism financiar de susținere a victimelor infracțiunilor de trafic, 

dar și eforturile de a operaționaliza camere amenajate special pentru audierea 
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minorilor în cadrul parchetelor și instanțelor din țară. Este subliniată colaborarea 

Ministerului Justiției cu Uniunea Națională a Barourilor din România pentru a specializa 

pregătirea profesională a avocaților din perspectiva asistării victimelor traficului, alături 

de demersurile de evaluare a eficienței practice a mecanismelor de indemnizare a 

victimelor. 

„Urmărim, alături de partenerii instituționali cu care împărțim responsabilitatea creării 

unui mediu social mai sigur pentru cetățeni, ca deficiențele constatate încă în raport să 

primească răspunsuri adecvate ale autorităților române. Deși recomandările formulate 

nu vizează în mod direct activitatea instituției, ministrul Justiției va continua susținerea 

cu prioritate a agendei anti-trafic în dialogul cu sistemul judiciar, din perspectiva 

perfecționării profesiilor juridice, asigurării în continuare a suportului legislativ pentru 

activitatea eficientă a organelor judiciare și susținerii, în limita competențelor 

instituționale, a demersurilor de îmbunătățire și adaptare a infrastructurii și resurselor 

instanțelor și parchetelor pentru a face față rigorilor cerute de protecția eficientă a 

victimelor și de tratarea cu profesionalism a cauzelor penale care au ca obiect infracțiuni 

de trafic. 

Reamintim că, încă de la sfârșitului anului 2019, Ministerul Justiției a organizat un cadru 

extins de cooperare interinstituțională pentru lupta împotriva traficului de persoane. În 

acest sens, au avut loc întâlniri de lucru repetate cu conducerea Ministerului Public, 

DIICOT, MAI, Ambasada Statelor Unite. De asemenea, au avut loc întâlniri de lucru cu 

omologi din UE, Comisarul pentru Justiție și ambasadori, pentru strângerea cooperării în 

domeniul combaterii transfrontaliere a fenomenului. Acțiunile Ministerului Justiției s-au 

focalizat pe 5 direcții majore: a. îmbunătăţirea asistenţei oferite victimelor traficului de 

persoane b. recuperarea bunurilor provenite din infracțiuni c. culegerea și prelucrarea 

datelor statistice în materie d. îmbunătăţirea pregătirii profesionale e. consolidarea 

urmăririi penale. Aceste activități, desfășurate de Ministerul Justiției pe parcursul 

elaborării și aplicării Strategiei și Planului de Acțiuni vor fi continuate în cadrul 

competențelor sale legale”, mai arată Ministerul Justiției. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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• Vasile Dîncu: În teritoriile ocupate de ruşi au început să se distribuie 

paşapoarte, să lucreze la sistemul de pensii, la sistemul de salarizare / 

Ne îngrijorează şi pe noi acest lucru 

Ministrul Apărării Naţionale, Vasile Dîncu, este de părere că ruşii nu s-au oprit în Ucraina, 

ci doar şi-au refăcut stocurile şi a precizat că în teritoriile ocupate s-au distribuit 

paşapoarte noi ruseşti, s-a lucrat la sistemul de pensii şi la salarizare, lucru îngrijorător, 

mai ales că Rusia se apropie de Republica Moldova, relatează News.ro. Vasile Dîncu a 

declarat la Digi24, miercuri seară, că ruşii nu s-au oprit, contrar aparenţelor. 

„E adevărat că ruşii nu s-au oprit, este clar că în această vară, chiar dacă operaţiunile au 

fost mai degrabă locale sau regionale şi a fost o perioadă în care s-au refăcut resursele, 

stocurile, în care s-au adus forţe proaspete, este clar că există un proces care este 

completat acum, cel de cucerire teritorială este completat cu cel de integrare a 

republicilor din această zonă, în sistemul sovietic, în sistemul rusesc”, a spus Dîncu. 

Ministrul Apărării a explicat că în teritoriile ocupate, ruşii lucrează la punerea la punct a 

administraţiei. 

„În teritoriile ocupate au început să se distribuie paşapoarte, s-a trecut deja la posturi de 

televiziune care fac emisiuni doar în limba rusă şi în stilul televiziunilor ruse. De 

asemenea, a început chiar să se lucreze la sistemul de pensii, la sistemul de salarizare, 

deci administraţia cumva este pusă în loc. Despre acest proces cred că vorbea Lavrov. Şi 

despre procesul, sigur, în care ei spun că nu au renunţat să recupereze toate teritoriile 

care sunt cu majoritate etnică rusă. Deşi este foarte greu în Ucraina de astăzi să faci 

diferenţieri foarte clare pentru că istoric a fost un mozaicde etnii, istoria este 

complicată”, a declarat Dîncu. 

„Cu siguranţă că ne îngrijorează şi pe noi acest lucru, chiar dacă în acest moment rămân 

foarte multe asemenea declaraţii fără urmări în zilele care vin, dar este clar că ruşii nu au 

renunţat să meargă spre Odesa, să închidă, de fapt, acest cerc pe care vor să îl facă în 

zona sudică, de blocare a Ucrainei la Marea Neagră şi sigur că de aici până la 

Transnistria şi a-i avea pe ruşi foarte aproape, o ameninţare pentru Republica Moldova, 

de asemenea, nu este decât un pas. Deocamdată forţele ucrainene rezistă”, a mai 

subliniat Vasile Dîncu. 

(Sursa: g4media.ro)  
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• Ministrul de Externe, întâlnire de „rămas bun” cu ambasadorul 

Israelului, David Saranga, care-și încheie mandatul în România 

David Saranga își încheie misiunea de Ambasador al Israelului în România, iar una dintre 

ultimile întâlniri oficiale a avut-o cu ministrul de Externe, Bogdan Aurescu. 

Ministrul român a apreciat eforturile ambasadorului Saranga pe parcursul mandatului 

său, dedicate dezvoltării şi aprofundării relaţiei bilaterale româno-israeliene. Aurescu și-a 

manifestat preocuparea că pe parcurs vor fi identificate noi proiecte de cooperare în 

domenii de interes comun şi pe viitor, în beneficiul ambelor state, se precizează într-un 

comunicat transmis de MAE. 

Ambii oficiali au subliniat importanţa organizării celei de-a treia şedinţe comune de 

guvern România-Israel, precum şi, în pregătirea acesteia, a celei de-a treia sesiuni a 

Grupului de Lucru în domeniul economic România-Israel, aflat în coordonarea celor 

două ministere de externe, cu obiectivul impulsionării relaţiilor economice şi a cooperării 

sectoriale. De asemenea, a fost exprimat interesul consolidării, pe viitor, a cooperării în 

domeniul diplomaţiei digitale. 

În cadrul întâlnirii au fost evocate momentele de referinţă în relaţia bilaterală româno-

israeliană, desfăşurate pe parcursul mandatului ambasadorului David Saranga, respectiv: 

vizita preşedintelui Statului Israel la Bucureşti, din iunie 2021, vizitele prim-ministrului şi 

ministrului Afacerilor Externe în Statul Israel (septembrie şi noiembrie 2020), precum şi 

vizita fostului ministru al Afacerilor Externe şi actual prim-ministru al Statului Israel, Yair 

Lapid, la Bucureşti, din martie 2022. 

Ministrul Aurescu a exprimat satisfacţia pentru decizia Consiliului Afaceri Externe al UE 

de luni, de reluare a reuniunilor Consiliului de Asociere UE-Israel, un obiectiv pe care l-a 

susţinut constant în ultimii doi ani, relatează Agerpres. 

(Sursa: Agerpres) 
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• Ratificarea Protocoalelor de aderare a Finlandei şi Suediei la NATO, 

adoptate în ambele Camere ale Parlamentului 

Senatul, întrunit miercuri în sesiune extraordinară, a adoptat, în calitate de for decizional, 

proiectul de lege pentru ratificarea Protocoalelor de aderare a Finlandei şi Suediei la 

Tratatul Atlanticului de Nord. 

UPDATE S-au înregistrat 96 voturi "pentru", iar un senator nu a votat. 

Proiectul de lege ratifică Protocolul de aderare a Republicii Finlanda şi Protocolul de 

aderare a Regatului Suediei la Tratatul Atlanticului de Nord, reprezentând o etapă 

procedurală în parcursul acestor ţări spre calitatea de membre cu drepturi depline ale 

NATO. 

Şi Camera Deputaţilor a adoptat, miercuri, ca primă Cameră sesizată, proiectul de lege 

privind ratificarea Protocoalelor de aderare a Republicii Finlanda şi a Regatului Suediei la 

Tratatul Atlanticului de Nord, în acest fel procedura fiind încheiată. 

Preşedintele Klaus Iohannis a semnat, luni, decretul pentru supunerea spre ratificare 

Parlamentului a celor două protocoale, după ce miercurea trecută Guvernul a aprobat 

proiectul de lege în acest sens. 

Protocoalele de aderare la NATO pentru Finlanda şi Suedia au fost semnate pe 5 iulie la 

Bruxelles. 

------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Potrivit deciziei conducerii Senatului, pe ordinea de zi a şedinţei se află şi două 

ordonanţe de urgenţă - 112/2022 şi 113/2022. 

Prima vizează instituirea unor măsuri pentru stimularea investiţiilor cu finanţare din 

fonduri externe nerambursabile în domeniul eficienţei energetice, resurselor 

regenerabile de energie pentru întreprinderi mari şi întreprinderi mici şi mijlocii, energiei 

verzi din surse regenerabile destinate autorităţilor publice locale, precum şi unele măsuri 

în domeniul specializării inteligente. 

Cea de-a doua prevede unele măsuri necesare în vederea implementării Fondului de 

ajutor european destinat celor mai defavorizate persoane, decontarea unor 

cheltuieli privind sprijinirea refugiaţilor din Ucraina, precum şi acordarea de 
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granturi din fonduri externe nerambursabile pentru investiţii destinate retehnologizării 

IMM-urilor. 

Conform procedurilor, cele două ordonanţe vor intra în circuitul parlamentar şi vor fi 

trimise la comisiile de specialitate pentru întocmirea rapoartelor. 

Camera Deputaţilor a adoptat, miercuri, în calitate de primă Cameră sesizată, proiectul 

de lege privind ratificarea Protocoalelor de aderare a Republicii Finlanda şi a Regatului 

Suediei la Tratatul Atlanticului de Nord. Senatul este for legislativ decizional pentru acest 

proiect. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• Finlanda și-a exprimat sprijinul deplin și necondiționat pentru 

aderarea României la spațiul Schengen 

Oficialii Finlandei și Suediei au fost informați oficial cu privire  la ratificarea de către 

Parlamentul României a Protocoalelor de aderare a celor două țări la NATO, a informat 

Ministerul de Externe. 

Ministrul Bogdan Aurescu susține că omologilor săi din Finlanda și Regatul Suediei, 

Pekka Haavisto și Ann Linde, au mulțumit autorităților române pentru sprijinul acordat și 

pentru finalizarea procedurii de ratificare în Parlamentul României. 

Ministrul finlandez de externe Pekka Haavisto și șeful diplomației române au ridicat și 

subiectul aderării României la spațiul Schengen, obiectiv prioritar pentru România. 

„Ministrul afacerilor externe al Finlandei a exprimat, cu acest prilej, sprijinul deplin și 

necondiționat al țării sale pentru aderarea României la spațiul Schengen”, a transmis 

ministrul Bogdan Aurescu. 

(Sursa: g4media.ro) 
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• Ambasadorii UE aprobă embargoul asupra exporturilor de aur rusesc 

Uniunea Europeană a aprobat miercuri un embargo asupra exporturilor de aur din Rusia 

și o serie de măsuri pentru a completa cele șase seturi de sancțiuni adoptate de la 

începutul războiului Rusiei în Ucraina, au declarat surse diplomatice, citate de Le Monde. 

Acordul la care au ajuns ambasadorii țărilor UE la Bruxelles trebuie să fie aprobat de 

guverne înainte de a putea fi publicat joi în Monitorul Oficial al UE pentru a intra în 

vigoare, au precizat sursele citate. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• OMS va decide joi dacă variola maimuţei constituie o urgenţă de 

sănătate publică de interes internaţional, nivelul maxim de alertă 

Organizaţia Mondială a Sănătăţii îşi convoacă joi Comitetul de experţi pentru variola 

maimuţei pentru a determina dacă actuala creştere a cazurilor constituie o urgenţă de 

sănătate publică de interes internaţional, cel mai înalt nivel de alertă, potrivit AFP, citată 

de News.ro. 

Acest Comitet de Urgenţă va fi responsabil de evaluarea indicatorilor epidemiologici, în 

timp ce situaţia s-a înrăutăţit în ultimele săptămâni, cu peste 14.500 de cazuri 

înregistrate în 70 de ţări, potrivit cifrelor autorităţilor sanitare din Statele Unite (CDC). 

„Indiferent de recomandarea Comitetului, OMS va continua să facă tot posibilul pentru a 

opri variola maimuţelor şi a salva vieţi”, a declarat Tedros Adhanom Ghebreyesus, 

directorul general al agenţiei ONU, la o conferinţă de presă miercuri. 

La o primă întâlnire din 23 iunie, majoritatea experţilor i-au recomandat dr. Tedros să nu 

declare o urgenţă de sănătate publică de interes internaţional. 

Detectată la începutul lunii mai, creşterea neobişnuită a cazurilor de variolă a maimuţei 

în afara ţărilor din Africa Centrală şi de Vest, unde virusul este endemic, s-a răspândit de 

atunci în întreaga lume, Europa fiind epicentrul. 

Depistată pentru prima dată la om în 1970, variola maimuţei este mai puţin periculoasă 

şi contagioasă decât variola, eradicată în 1980.  
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În majoritatea cazurilor, pacienţii sunt bărbaţi care au relaţii sexuale cu bărbaţi, relativ 

tineri şi care locuiesc în principal în oraşe, potrivit OMS. 

Până la 18 iulie, Centrul European pentru Controlul şi Prevenirea Bolilor (CEDC) a 

înregistrat 7.896 de infecţii cu virusul variolei maimuţei. 

Spania este cea mai afectată, cu 2.835 de cazuri, urmată de Germania (1.924), Franţa 

(912), Regatul Ţărilor de Jos (656) şi Portugalia (515), majoritatea cazurilor implicând 

„grupuri de bărbaţi care au relaţii sexuale cu bărbaţi cu vârste între 18-50 de ani”. 

În afara Africii, „99% din cazurile raportate sunt la bărbaţi”, a declarat miercuri dr. 

Rosamund Lewis, principalul expert al OMS în variola maimuţelor, iar 98% dintre aceştia 

sunt „bărbaţi care întreţin relaţii sexuale cu bărbaţi, în primul rând cei care au avut mai 

mulţi parteneri recent, noi sau anonimi”. 

Compania daneză Bavarian Nordic, singurul laborator care produce un vaccin autorizat 

împotriva variolei maimuţei, a anunţat marţi că a primit o comandă de 1,5 milioane de 

doze, dintre care majoritatea vor fi livrate în 2023, dintr-o ţară europeană al cărei nume 

nu a fost dezvăluit, în timp ce Statele Unite au comandat 2,5 milioane de doze. 

(Sursa: news.ro) 

 

 


